
Congres 119 – Algemeen Organisatorische Moties 

Algemeen Organisatorische Motie AOM119.01 is ingetrokken. 
 
AOM119.02 Algemeen Organisatorische Motie  Pre-advies: Neutraal 

Titel motie: Stimulering van Ondernemerschap en Duurzaamheid binnen 
D66 

Indiener: Rashid Bandaogo e.a.  
Woordvoerder: Rashid Bandaogo 
 
Het D66 Congres op zaterdag 6 april 2024 bijeen te Nieuwegein, 
 
constaterende dat: 
• D66 zich profileert als een progressieve partij met aandacht voor innovatie en 

duurzaamheid; 
• Ondernemerschap een cruciale rol speelt in het stimuleren van economische groei 

en werkgelegenheid; 
• Er behoefte is aan een partij die zowel ondernemerschap als duurzaamheid hoog in 

het vaandel draagt; 
• Duurzame ondernemers momenteel niet specifiek vertegenwoordigd worden 

binnen het politieke landschap; 
 
overwegende dat: 
• D66 de potentie heeft om een brug te slaan tussen ondernemerschap en 

duurzaamheid; 
• Er binnen de partij een groeiende groep ondernemers is die bewust bezig is met 

duurzaamheid; 
• Het stimuleren van duurzaam ondernemerschap een positieve impact kan hebben 

op zowel de economie als het milieu; 
 
roept de Tweede Kamerfractie op: 
• specifiek beleid te ontwikkelen binnen D66 gericht op duurzaam 

ondernemerschap, waarbij ondernemers die actief bijdragen aan een duurzamere 
samenleving worden gestimuleerd en beloond; 

 
roept het Landelijk Bestuur op: 
• een platform binnen D66 in te richten waar duurzame ondernemers hun ideeën en 

ervaringen kunnen delen, en waar beleidsvoorstellen worden besproken en 
ontwikkeld; 

• duurzame ondernemers actief te betrekken bij de totstandkoming van economisch 
beleid binnen de partij, om ervoor te zorgen dat de belangen van deze groep 
ondernemers optimaal worden behartigd; 

 
en gaat over tot de orde van de dag.  
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Pre-advies: Neutraal 
Toelichting: 
De Tweede Kamerfractie ondersteunt de gedachte van de motie. We stimuleren 
duurzaam ondernemen via talloze beleidsinstrumenten. De klimaatcrisis is naast een 
grote uitdaging ook een enorme kans voor het Nederlandse verdienvermogen. We 
willen koplopers in de duurzame transitie dan ook aanmoedigen en belonen. 
Via bestaande instrumenten zoals de Energie-investeringsaftrek (EIA), Milieu-
investeringsaftrek (MIA) en Willekeurige afschrijving milieu-investeringen (VAMIL) 
worden duurzame ondernemers al jaren ondersteund door de overheid. Wij blijven 
ons in de Kamer inzetten om te zorgen dat deze instrumenten goed aansluiten op de 
behoeften van duurzame ondernemers. 
Met van het Klimaatfonds, Groeifonds en Invest-NL zijn daarnaast (op korte termijn) 
miljarden beschikbaar voor duurzame ondernemers. Het gaat daarbij om subsidies 
ter stimulering van de opwek van duurzame energie zoals hernieuwbare elektriciteit 
of waterstof, isolatie, het verduurzamen van bedrijfs- en productieprocessen en 
meer. 
 
Met betrekking tot het gedeelte van het dictum dat het Landelijk Bestuur oproept, 
wil het Landelijk Bestuur graag verwijzen naar het reeds bestaande 
ondernemersnetwerk. Dit netwerk heeft als focus duurzaam ondernemen en 
waardengedreven ondernemen.   
 
Sinds de verkiezingen is er een nieuwe realiteit ontstaan en heeft de vereniging 
minder middelen en mensen tot de beschikking. Hierdoor kan het Landelijk Bestuur 
geen nieuw netwerk opzetten. Het staat leden uiteraard vrij om iets dergelijks zelf op 
te zetten.  
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AOM119.03 Algemeen Organisatorische Motie  Pre-advies: Ontraden 

Titel motie: Open en Transparante democratie begint bij onszelf. 

Indiener: Alessandro Van Norel e.a.  
Woordvoerder: Alessandro Van Norel 
 
Het D66 Congres op zaterdag 6 april 2024 bijeen te Nieuwegein, 
 
constaterende dat: 
• Het voor Nederlandse inwoners ontoegankelijk kan zijn om de stemverklaring voor 

moties in de Tweede Kamer te vinden omdat je daarvoor de debatten moet kijken; 
• uitslagen van stemmingen vaak zonder verklaring worden gepost op sociale 

media; 
 
overwegende dat: 
• Transparantie en verantwoording essentieel zijn voor een goed functionerende 

democratie.; 
• Het wenselijk is dat burgers op een laagdrempelige en toegankelijke manier 

kunnen zien waarom D66 voor of tegen stemt op moties in de Tweede Kamer; 
 
verzoekt de Tweede Kamerfractie en het Landelijk Bestuur: 
• Na elke stemming in de Tweede Kamer een stemverklaring op de website te 

plaatsen, waarin kort duidelijk wordt gemaakt waarom de fractie voor of tegen 
heeft gestemd; 

 
en gaat over tot de orde van de dag. 
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Pre-advies: Ontraden 
Toelichting: 
De Tweede Kamerfractie juicht het toe als leden en geïnteresseerden onze politiek 
van dichtbij volgen. Zowel vanuit de Tweede Kamerorganisatie als vanuit de fractie 
en het landelijk bureau worden verschillende kanalen ingezet om dit voor iedereen 
zo toegankelijk mogelijk te maken. Debatten zijn live te volgen en later terug te 
kijken en te lezen. We communiceren via onze website over onze plannen en 
standpunten, maar ook via sociale media zoals X, Instagram en LinkedIn. Mensen die 
vragen of suggesties hebben kunnen bovendien altijd terecht bij onze medewerkers 
van publieksvoorlichting.  
 
De Tweede Kamerfractie meent hiermee de gedachte achter deze motie gestand te 
doen, maar indiener moet zich realiseren dat een wekelijkse stemmingslijst met 
honderden moties en/of amendementen geen uitzondering is. Het schrijven van 
stemverklaringen voor alle stemmingen is ondoenlijk in een organisatie die 
bovendien na de laatste verkiezingen fors aan capaciteit heeft ingeboet. Daarom 
ontraden we deze motie. 
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AOM119.04 Algemeen Organisatorische Motie  Pre-advies: Overnemen 

Titel motie: Diversiteit en inclusie nu of nooit?! 

Indiener: Joan Nunnely e.a.  
Woordvoerder: Joan Nunnely 
 
Het D66 Congres op zaterdag 6 april 2024 bijeen te Nieuwegein, 
 
constaterende dat: 
• D66 in 2021 grote ambities heeft uitgesproken op het thema diversiteit en inclusie; 
• D66 in 2021 een diversiteit denktank bijeen heeft geroepen en een slotverklaring 

en handreiking door het landelijk bestuur zijn omarmd; 
 
overwegende dat: 
• uit het nationale kiezersonderzoek Nederlanders met een migratieachtergrond 

vinden dat hun belangen niet goed zijn vertegenwoordigd in de Tweede Kamer en 
zich afkeren van de politiek; 

 
verzoekt het Landelijk Bestuur: 
• inzage te geven in hoe de implementatie van de aanbevelingen van de 

slotverklaring van de denktank diversiteit is verlopen en hoe daar uitvoering aan is 
gegeven, en; 

• dit te rapporteren op het eerstvolgend congres; 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
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Pre-advies: Overnemen 
Toelichting: 
Het Landelijk Bestuur kan de motie overnemen als we deze als volgt mogen lezen: 
Op ieder congres geeft het LB verantwoording over alle onderwerpen, waaronder 
ook op het onderwerp diversiteit en inclusie. Jaarlijks rapporteren we over het 
gevoerde beleid van voorgaande jaar.  
 
Het is en blijft belangrijk dat we een partij zijn waar inclusiviteit actief bevorderd en 
aangemoedigd wordt zodat iedereen zich welkom voelt en we samen blijven bouwen 
aan een inclusieve vereniging. Dit vraagt een (continue) inspanning van ons allen. 
 
Met het strategisch plan 2022-2026 was de eerste pijler diversiteit & inclusie. Vanaf 
2022 zijn grote stappen gezet, zoals ook te lezen in de jaarrapportages.  
De handreiking diversiteit en inclusie en de slotverklaring van de denktank hebben 
de basis gevormd voor het inclusie kompas dat in 2022 is gepubliceerd en leden en 
afdelingen handvaten biedt om meer diversiteit en inclusie na te jagen. Het 
bevorderen van diversiteit en inclusie is een lang proces. Daarom is ervoor gekozen 
om in de eerste jaren focus te geven aan zichtbaarheid en bewustwording. Deze 
inspanning heeft zich onder andere geuit in de vorm van trainingen aan 
afdelingsbesturen, workshops, masterclasses en het D&I evenement. Ook bij 
verschillende commissies als de LAC worden implicit bias trainingen gegeven. Voor 
de val van het kabinet werd ook aan pilot mentor programma gewerkt, om potentiële 
talenten te stimuleren om mee te doen en waar nodig te begeleiden. Hiermee, 
probeert de vereniging de drempels om mee te doen te verkleinen. Het 
mentorprogramma staat nog op de planning. 
 
Door de tussentijdse TK-verkiezing is er een nieuwe situatie ontstaan met minder 
middelen en mensen. Tegelijkertijd blijft diversiteit & inclusie doorlopend aandacht 
vragen in onze vereniging. Samenwerking met (en tussen) de netwerken blijft dan 
ook essentieel om dit de komende periode nog verder op te pakken. Ook vraagt het 
LB aan de Landelijke Talentencommissie en al onze politiek vertegenwoordigers en 
bestuurders om blijvend aandacht te vragen voor diversiteit & inclusie. 

  
  



Congres 119 – Algemeen Organisatorische Moties 

AOM119.05 Algemeen Organisatorische Motie  Pre-advies: Neutraal 

Titel motie: Politiek debat met respect ipv polarisatie 

Indiener: Frank van der Endt e.a.  
Woordvoerder: Frank van der Endt 
 
Het D66 Congres op zaterdag 6 april 2024 bijeen te Nieuwegein, 
 
constaterende dat: 
• De snelle toename van polarisatie in het publieke en politieke debat, zowel online 

als offline, leidt tot een verharding van extreme standpunten en afname van de wil 
om via compromissen tot besluitvorming te komen; 

• D66 de komende jaren moet benutten voor herbronnen en zelfreflectie in het licht 
van de snel veranderende maatschappelijke ontwikkelingen en de rol die wij willen 
spelen in het publieke debat om zo bij te dragen aan een volwassen uitwisseling 
van ideeën; 

 
overwegende dat: 
• Het vertrouwen in de politiek ontstaat door het aangaan van dialoog, juist met 

andersdenkenden; 
• Het vruchtbaar in gesprek gaan en blijven met anderen, in zelfvertrouwen over de 

eigen uitgangspunten maar met nieuwsgierigheid naar die van anderen, een 
vaardigheid is die hoort bij het instrumentarium van iedere constructieve politicus 
of bestuurder; 

• Het equiperen van actieve leden, bestuurders en politici in een steeds verder 
verhardend maatschappelijk debat een kerntaak is van onze partijorganisatie; 

• De noodzaak om juist mensen die vrezen voor discriminerende, antidemocratische, 
seksistische, gewelddadige en andere extreme reacties en verwensingen een 
veilige politieke thuishaven te bieden voortvloeit uit het bestaansrecht van D66; 

• Het de plicht is van iedere democraat om niet te zwijgen wanneer grondrechten op 
het spel staan; 

• Dat dit vraagt om vaardigheden om ferm op te komen voor onze principes en het 
levende bewijs te zijn dat een politieke gedachtewisseling met respect gevoerd 
kan worden; 

 
verzoekt het Landelijk Bestuur: 
• Het bestaande opleidingsaanbod aan te vullen en/of aan te scherpen voor alle 

lokaal, regionaal, landelijk en internationaal actieve D66-politici en bestuurders die 
hen helpt om hun vaardigheden te verbreden en te verdiepen om zonder anderen 
te beschadigen en zonder zelf beschadigd te worden constructief deel te nemen 
aan overleg en debat; 

 
en gaat over tot de orde van de dag. 
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Pre-advies: Neutraal 
Toelichting: 
In het publieke debat is veel te doen over het thema ‘polarisatie’. ‘Je polariseert!’ is 
een politiek verwijt. Daarbij wordt nogal eens vergeten dat ideologische polarisatie 
de kern vormt van de democratie: mensen hebben verschillende wereldbeelden. Het 
is de functie van politieke partijen om die te vertalen naar verschillende politieke 
keuzes.  
 
Affectieve polarisatie, negatieve gevoelens over politieke tegenstanders, is wel 
problematisch. Een democratie vraagt om respect voor elkaars verschillende 
wereldbeelden – de essentie van het pluralisme. Ook feitenpolarisatie, verschillen in 
de perceptie van de werkelijkheid, is een probleem. Zoals het Nationaal 
Kiezersonderzoek 2021 stelt: ‘Een gedeelde perceptie van de werkelijkheid zou het 
startpunt moeten zijn van het politieke debat, in plaats van het onderwerp daarvan.’ 
 
Mocht het Congres deze motie aannemen, dan zal het LB dit verzoek neerleggen bij 
de Bestuurdersvereniging om dit in samenwerking met het Alumni Netwerk, de LTC 
en de leden op te pakken en uitvoering aan te geven. Gezien de nieuwe situatie met 
minder middelen en minder mensen in de vereniging en op het landelijk bureau kan 
het LB zelf geen capaciteit vrijmaken. Op deze wijze kan er alsnog uitvoering aan 
worden gegeven indien het Congres dit vraagt.  
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AOM119.06 Algemeen Organisatorische Motie  Pre-advies: Ontraden 

Titel motie: Een nieuwe kans voor een open partij 

Indiener: Rudi Nieuwenhoven e.a.  
Woordvoerder: Rudi Nieuwenhoven 
 
Het D66 Congres op zaterdag 6 april 2024 bijeen te Nieuwegein, 
 
constaterende dat: 
• Binnen onze partij al langere tijd een gevoel van onbehagen bestaat. Terwijl wij 

een inclusieve maatschappij nastreven, zijn onze leden gemiddeld hoog opgeleid 
en maatschappelijk succesvol. Praktisch opgeleide kiezers en mensen met een 
laag inkomen lijken zich niet thuis te voelen binnen D66; 

• De uitslag van de laatste verkiezingen was een zware klap. Ondanks een goede 
campagne was D66 de grootste verliezer van allemaal. Er was veel teleurstelling 
bij ons electoraat; 

• Opvallend is ook dat veel mensen uitgesproken negatief zijn over D66. Termen als 
elitair en betweterig worden gebruikt, verwijten die haaks staan op onze waarden; 

 
overwegende dat: 
• Genoemde constateringen hebben geleid tot een beweging onder de noemer ‘de 

open partij’. In november 2020 steunde het congres de motie ‘open partij’ waarin 
werd opgeroepen te streven naar grotere openheid, diversiteit en acceptatie; 

• Onder het motto ‘D66, waar iedereen mee kan doen’ werd in 2021 het strategisch 
plan 2022-2026 samengesteld, met de input van veel leden. Dit plan werd door 
het LB geaccepteerd; 

• Veel van de voorgestelde acties en initiatieven zijn niet opgepakt. Het plan en de 
signalen lijken onvoldoende aandacht te hebben gekregen; 

• Meer openheid en diversiteit zijn noodzakelijk. Permanente feedback en kritische 
tegenspraak moeten we structureel verankeren; 

 
verzoekt het Landelijk Bestuur: 
• De hoogste prioriteit te geven aan meer openheid en diversiteit en hierover 

periodiek te rapporteren; 
• Een bestuursmodel uit te werken, waarin plek is voor meerdere decentrale 

bestuurders en de hierbij passende profielen op te stellen; 
• Een voorstel te doen voor het instellen van een onafhankelijke Raad van Advies, 

die zowel bestuur als politieke top gevraagd en ongevraagd advies geeft; 
 
en gaat over tot de orde van de dag. 
 
  



Congres 119 – Algemeen Organisatorische Moties 

Pre-advies: Ontraden 
Toelichting: 
Het Landelijk Bestuur ontraadt deze motie. Op dit moment wordt uitgebreid 
gesproken over de vereniging van de toekomst. Hierbij kijken we naar financiën, 
verenigingsprocessen, maar ook vooral naar de verenigingsstructuur. Daarvoor 
halen we veel input op, waaronder op het voorjaarscongres zelf.  
 
Prioriteit geven aan diversiteit deelt het Landelijk Bestuur, maar is ook staand beleid. 
In de verantwoording van het LB is ook aangegeven wat er in 2023 op dit gebied is 
gedaan.  
 
Het Landelijk Bestuur vindt het daarnaast van belang om te benadrukken dat de 
ledenvergadering het hoogste orgaan is binnen de vereniging. Deze kan altijd 
richting geven. Daarnaast kennen we in onze partij vele leden- en 
bestuurscommissies die gevraagd en ongevraagd adviseren, zoals bijvoorbeeld de 
Financiële Commissie, Besluitvormingscommissie, Landelijk Verkiezingscommissie, 
Team Verantwoord Gedrag enz. Ook de mr. Hans van Mierlo Stichting geeft 
gevraagd en ongevraagd advies. Het toevoegen van een extra adviesraad achten wij 
niet zinvol en zou het werk van de verschillende commissies tenietdoen.  
 
Tot slot wil het Landelijk Bestuur opmerken dat het strategisch plan 2022-2026 een 
kick-off had in maart 2022. Diversiteit & Inclusie is als 1e speerpunt opgepakt, onder 
meer via een Projectleider Diversiteit & Inclusie op het Landelijk Bureau. Op het 
voorjaarscongres in mei 2023 is er opnieuw een sessie geweest over het strategisch 
plan. Sinds de val van het kabinet begin juli 2023 stonden alle projecten on hold. 
Inmiddels is er een nieuwe realiteit ontstaan en heeft de vereniging minder middelen 
en mensen tot de beschikking.  
 

 


